
La tan reivindicada paritat en el
món de la política és encara, a la
pràctica, lluny de la realitat. Com a
mínim és el que es posa de manifest
a la política municipal i analitzant
les dades que, a l’equador de l’actual
mandat, mostren els ajuntaments
de les nostres comarques. 

Resumint-ho, per cada dona re-
gidora que hi ha als consistoris hi ha
el doble d’homes regidors. És a dir,
del total de representants munici-
pals que sumen les comarques del
Bages, Moianès, Berguedà, Cerda-
nya, Solsonès i Anoia, dos terços són
masculins i un terç, femení. I en el
cas de les alcaldies la desigualtat es
dispara: gairebé nou de cada deu
són a mans d’homes.

Amb xifres absolutes, els ajun-
taments de les sis comarques
abans esmentades sumen un to-
tal de . regidors i regidores.
D’aquests,  són homes, i 
dones. És a dir, el , i el ,,
respectivament.

La comarca on es produeix una
desproporció més gran és a la Cer-
danya, ja que en els disset ajunta-
ments que hi ha, per cada regidora
femenina n’hi ha tres de masculins.
És a dir, només una quarta part de
les representants municipals són
dones i no n’hi ha cap a les alcaldies
d’aquesta demarcació. Encara més:
de les sis comarques de casa nostra
analitzades, és l’única on no hi ha ni
un sol consistori on el nombre de

dones amb acta de regidora sigui su-
perior al d’homes.

Per contra, la comarca més pari-
tària pel que fa a les actes de regidors
és, en termes relatius, el Bages. En
aquest cas, les dones suposen pràc-
ticament el  del total. Hi ha 
dones amb acta de representació
municipal, de les  totals que
componen els consistoris bagencs
resultants de les eleccions del .
En una proporció molt similar hi ha
el Moianès, amb el ,  de regido-
ries femenines. Però amb una dife-
rència substancial entre totes
dues comarques, que és la
proporció d’alcaldesses. A to-
tes dues demarcacions n’hi
ha dues, però mentre al Moia-
nès -amb deu municipis-
equival al  del total, al Ba-

ges aquesta situació suposa que les
alcaldies femenines són només el
,  del total. De fet, al Bages
aquesta presència d’alcaldesses ha
anat clarament a la baixa, respecte
a mandats anteriors. Actualment
només n’hi ha a Castellbell (Montse
Badia, del PSC) i Marganell (Anna
Garcia, de Convergència). El perío-
de de màxima representació feme-
nina a les alcaldies bagenques es va
donar en el mandat -,
quan en el darrer any Glòria Torner
(PSC) va rellevar Joan Montsech al
capdavant de l’Ajuntament de Sant
Vicenç. Això va fer que n’hi hagués

un total de cinc a la comar-
ca, ja que també tenien
aquest càrrec des de
principi de mandat Mi-
rella Cortès (ERC) a Sa-
llent; Maria Carme Alòs
(CiU) a Navarcles; Laura

Vilagrà (ERC) a Sant-
pedor; i Maria Àn-

gela Estruch
(CiU) a Navàs.

També cal te-
nir en comp-
te que en
aquell mo-

ment el Bages estava format per 
ajuntaments, però tot i això la pro-
porció era superior a l’actual (supo-
saven el  del total).

Pel que fa a aquest aspecte de les
alcaldies, clarament l’Anoia és la co-
marca de casa nostra on tenen més
pes.  alcaldesses en total, dels 
consistoris que hi ha en aquesta de-
marcació. És a dir, la cinquena part
(,). Una altra dada rellevant
d’aquesta descompensació que en-
cara s’arrossega en la paritat en la
política municipal és que dels 
consistoris que hi ha en la suma de
les sis comarques analitzades, no-
més en  (el ,) hi ha més dones
que homes en el ple municipal. 

Segons un estudi fet a nivell de tot
Catalunya per la periodista i doctora
en comunicació Marta Corcoy -Do-

nes i homes en el món local-, que in-
tegra registres des del  Ins al
, al conjunt del país les alcal-
desses representaven el , dels
electes municipals després de les
primeres eleccions, i el  el .
Actualment, hi ha  alcaldesses a
Catalunya. En relació amb l’Estat es-
panyol, destaca que després dels úl-
tims comicis per primera vegada hi
ha hagut una equiparació en nom-

bre de regidores i alcaldesses
amb la resta d’Espanya. Cata-

lunya és la comunitat número
 del rànquing espanyol.
Davant seu té  comunitats
amb més dones dins de la
política local. El  de con-

sistoris catalans se situen en el
 d’homes i el  de dones.

El , d’ajuntaments no tenen
cap dona.
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�   LES XIFRES

El nombre de regidors homes duplica el
de dones als ajuntaments de casa nostra
�A les alcaldies la paritat queda molt lluny: 9 de cada 10 són homes �Només en 13 consistoris el nombre de regidores és superior

LA REALITAT DE LA PARITAT �Quan ens situem a la meitat del mandat municipal que es va posar en marxa després de les eleccions del maig del 2015,
analitzem quina és la situació que hi ha als nostres ajuntaments pel que fa a la presència d’homes i dones a les regidories

L’apunt
Venturós, primera alcaldessa
de les capitals comarcals
� Sumant les capitals de les sis
comarques de casa nostra analit-
zades (Manresa, Moià, Berga,
Puigcerdà, Solsona i Igualada) hi
ha hagut un total de 30 alcaldes
en aquests ajuntaments. Però fins
a les eleccions del 2015 no se’n va

trencar la plena masculini-
tat. Ha estat Montse
Venturós, a Berga, la
primera de fer-ho.

1
Montse Venturós

és l’única alcal-

dessa que ha tin-

gut fins ara Berga

5
alcaldes masculins

ha tingut Manresa

en el període 

democràtic

Valentí Junyent
(Convergència),
alcalde de
Manresa, i
Montse Venturós
(CUP), alcaldessa
de Berga 
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ARXIU/J. E.

Josep Candàliga i Ernest Clotet en el relleu a l’alcaldia d’Artés, dijous passat

Ara fa just una setmana, Artés o�-
cialitzava un relleu a l’alcaldia. El re-
publicà Josep Candàliga passava la
vara al cupaire Ernest Clotet. Era un
canvi acordat des del principi de
mandat, en virtut del pacte que to-
tes dues forces van segellar després
de les eleccions municipals del
. Acord que, fet el traspàs en la
presidència del consistori, es manté
vigent. L’únic canvi afegit sobre la
marxa ha estat la decisió de Candà-
liga, apro�tant aquest relleu, de dei-
xar la política municipal i donar en-
trada a un nou regidor, i posar � així
a una trajectòria de  anys.

I amb el d’Artés, es culminava el
novè canvi d’alcalde que hi ha hagut
als ajuntaments de casa nostra en
els dos anys que portem de mandat.
Nou canvis, però en sis ajunta-
ments. I és que a Vallbona d’Anoia
en aquest període ja n’hi ha hagut
quatre de diferents. El primer canvi
es va produir per una renúncia per-
sonal, el segon perquè va cobrir una
etapa provisional i el tercer relleu va
arribar forçat per una moció de cen-
sura. 

També una moció de censura va

ser la fórmula utilitzada per forçar
canvis a les alcaldies de Monistrol
de Calders (Moianès) i Vilanova del
Camí (Anoia). La primera es va pro-
duir el  de juliol de l’any passat
quan els grups municipals de Con-
vergència i de MDI-ERC, amb dos
regidors cadascun, van arribar a un
pacte que va fer alcaldessa Sílvia
Sánchez,  i en va treure Ramon Van-
cells, de la CUP, formació que �ns
llavors havia governat en minoria.
En el segon cas va ser el  de gener,
quan una moció de tres grups va
propiciar un relleu d’alcaldesses a
Vilanova del Camí. L’acord feia fora
Vanesa González (V) i permetia
l’entrada al càrrec de la socialista
Noemí Trucharte.

On, com en el cas d’Artés, també
s’ha produït un canvi acordat per
mantenir una aliança de govern �-
xada des de principi de mandat és a
Castellcir (Moianès). El  de maig
passat, el convergent Salvador Ro-
vira va agafar la vara de mans del re-
publicà Eduard Guiteras. 

El canvi més prematur va ser el
que es va produir el gener del 
a Sant Mateu, però en aquest cas per
la mort de l’històric Pere Ribera. En
va agafar el relleu Joan Ullé.

Un cas curiós és el de Llívia, on
també s’havia pactat un canvi entre
Endavant Cerdanya i ERC, però el
candidat republicà, Josep Pous, hi
va renunciar, mantenint el pacte, ar-
gumentant que ja funcionava cor-
rectament i no calia tocar res.

DAVID BRICOLLÉ MANRESA

Nou canvis a les alcaldies en
dos anys, pactats o forçats

En aquest mandat hi ha
hagut mocions de censura
a Monistrol de Calders,
Vilanova i Vallbona d’Anoia

L’alcalde de Manresa, Valentí Jun-
yent, va passar comptes, ahir al ves-
pre, dels dos anys de mandat, con-
vidat per la demarcació Catalunya
Central del Col·legi de Periodistes.
Junyent va respondre quinze pre-
guntes  que li van formular periodis-
tes dels cinc mitjans de la ciutat que,
entre d’altres, van servir perquè
anunciés que l’Ajuntament estudia
fer una campanya per atraure gent
que s’empadroni a Manresa per su-
perar bé els . habitants i tornar
a guanyar la categoria de gran ciutat.
El proper examen, va informar, el
passarà l’ de gener del .

En l’acte, que va ser àgil i va atrau-
re a la seu del col·legi a la Plana de
l’Om una vintena de persones, entre
les quals set regidors de l’Ajunta-
ment (cinc de CDC, un d’ERC i el
cap del PSC, Felip González), l’alcal-
de no va defugir cap pregunta, si bé
n’hi ha alguna que no va respondre,
com la de si es tornarà a presentar a
les properes eleccions. Sobre la pos-
sibilitat de reeditar el pacte amb
ERC si calgués, va a�rmar que no li
importaria gens perquè s’hi sent
molt còmode; en canvi, va preferir
no imaginar-se l’escenari d’un pacte
amb els republicans amb aquests
com la força més votada. També
quant a la seva relació amb aquest
partit, i sobre el Vermellgate en con-
cret (les gravacions al diputat con-
vergent Bonvehí que van assenyalar
a la regidora d’ERC Mireia Estefa-
nell), va explicar que va prendre la
decisió de retirar els càrrecs a Este-
fanell perquè si no hagués fet res «la
ciutadania no ho hauria entès». Va
remarcar que s’han de separar «les
persones de les seves actuacions». 

El partit de tennis en forma de
pregunta i resposta de l’alcalde amb
els periodistes va durar una hora i
quart i va començar amb la seva ex-
posició de les  actuacions realit-

zades, iniciades o anunciades
aquest mandat. La darrera imatge
de la projecció que va acompanyar
les seves explicacions era una foto-
gra�a amb els regidors Marc Aloy i
Àuria Caus de quan es va presentar
el nou cartipàs, amb la marxa d’Es-
tefanell pels motius esmentats i
d’Olga Sánchez per motius perso-
nals, i la incorporació de Neus Co-
mellas, que era a la vetllada.

Demanat sobre les comunica-
cions de Manresa, va anunciar que
s’ha reunit amb el director general
de Carreteres i li ha demanat el des-
doblament de la C-, ni que sigui
en els trams més problemàtics. Del
tren no en va dir res, potser perquè
ja el dóna per perdut. En temes de
pes com que hi hagi  infants de
Manresa que necessitin un ajut per
poder dinar cada dia, i que dels
. usuaris atesos pels Serveis
Socials el , . tinguessin un
problema d’habitatge, va recordar
que són problemàtiques que no no-
més es donen a la ciutat de Manresa.
Sobre la de l’habitatge en concret,
lligat amb la recuperació del Centre
Històric, va insistir en el paper que
hi haurien de tenir els privats. I, sen-
se moure’s del Centre Històric i pre-
guntat sobre si no acabarà de sortir
mai del pou, va parlar d’un «canvi
de tendència», però va insistir que

necessita temps i que els qui aspiren
a tornar a veure comerç al carrer de
les Piques, per posar un exemple,
val més que s’esperin asseguts. Per
als que ambicionen que hi hagi més
activitat comercial a les Escodines
(a la plaça de Sant Ignasi només hi
queda la farmàcia i l’estanc del ca-
rrer de les Escodines se’n va anar a
la Via de Sant Ignasi), va preveure
que els nous accessos al Museu Co-
marcal i les millores a l’entorn segur
que hi jugaran un paper positiu. 

Sense Papa per al 2022

Junyent pràcticament va desestimar
la possibilitat que el Sant Pare visiti
Manresa el , coincidint amb la
celebració dels  anys de l’arriba-
da de sant Ignasi a la ciutat. 

Carmina Oliveras (grup TLB), Pi-
lar Goñi (Grup Taelus), Jordi Sar-
dans (El Pou de la Gallina), Pere
Fontanals (NacióManresa) i Jordi
Morros (Regió) van plantejar les
preguntes, i Enric Badia, president
de la demarcació, va moderar. Mo-
rros va trametre a l’alcalde que el
diari havia convidat els lectors a
plantejar-li qüestions i que el 
s’havien centrat en el mal estat dels
carrers i la manca d’aparcament
gratuït. Junyent va respondre que el
primer tema s’ha començat a resol-
dre, però que el segon va per llarg. 

GEMMMA CAMPS MANRESA

L’alcalde de Manresa arma en el
balanç de dos anys que estudien fer
campanya pels 75.000 habitants
�Valentí Junyent va passar
comptes, ahir, convidat per la
demarcació Catalunya Central
del Col·legi de Periodistes

MARTA PICH

Junyent, dret, amb Oliveras, Goñi, Sardans, Morros i Fontanals, ahir 
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